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رهبر معظم انقلاب صبح دیروز یکشنبه )۲۴ اردیبهشت 
ماه( پس از سه سال و پایان یافتن محدودیت های کرونایی 
با حضور در مصلای امام خمینی )ره( از نمایشگاه بین المللی 

کتاب تهران بازدید کردند.
ایشــان در ساعات اولیه صبح همزمان با پنجمین روز از 
برگزاری سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
در مصــلای امام خمینی )ره( حضور یافتند و ضمن بازدید 
از بخش های مختلف با ناشران و فعالان عرصه کتاب و قلم 

گفت و گو کردند و در جریان تازه های نشر قرار گرفتند.
رهبــر انقلاب در پایــان ایــن بازدیــد در مصاحبه با 
صداوسیما، گفتند: فرهنگ سازی کشور نیازمند کتاب است 
و به رغم گسترش فضای مجازی، کتاب همچنان در جایگاه 

والای خود قرار دارد. مشروح مصاحبه به شرح زیر است:
حضرتعالی در کنار اهتمــام فوق العاده ای که به 
مسایل اقتصادی دارید، در یک اقدام واقعی و نمادین 
طبق روال دوره های گذشــته به ســی و چهارمین 
نمایشگاه کتاب تهران تشــریف آوردید؛ بفرمایید 
جایگاه کتاب در فرهنگ ما چه جایگاهی است و چه 

کمکی به ارتقای فرهنگ می کند؟
اولاً خیلی خرســندم که این توفیق را پیدا کردم امسال 
در این نمایشــگاه شرکت کنم؛ نمایشگاه کتاب که هر سال 
برگزار می شــود، یک همایش عظیم مردمی است که جنبه 
غالــب آن جنبه فرهنگ اســت و این امر موضوع بســیار 

خرسندکننده و شوق آور است.
آنچه که من امسال در این نمایشگاه دیدم خرسند کننده 
بود؛ اولا جمعیت زیادی هم دیده می شد و هم در آمارهایی 
هم که به من  دادند تعداد جمعیتی که این چند روز آمده اند 
بالا بوده و خیلی خوب بوده و مقدار کتابی که خریداری شده 
هم خیلی خوب بوده؛ خود من که چندین غرفه را از نزدیک 
دیدم، انسان احساس می کند کار نشر کتاب برخلاف برخی 

زمینه های نامساعد رو به پیشرفت است.
زمینه نامساعد که می گویند، عمدتاً گرانی کاغذ و گاهی 
نامرغوب بودن کاغذ اســت. امروز وزیر محترم به من خبر 
دادنــد که در زمینه تولید کاغذ مرغــوب کارهای خوبی را 
شروع کرده اند. من چند سال قبل به این مساله تاکید کردم، 
همت نکردند که دنبال کنند. حالا بحمدالله شروع  کرده اند. 
واقعا خرید کتاب با این قیمت ها ســخت اســت امیدواریم 

کمک کند و قیمت بالای کتاب ها بشــکند و با ارزان شدن 
کاغذ و آمدن کاغذ داخلی مرغوب این وضع بهتر شود اینها 

زمینه های نامساعدی است.
 لیکن با وجود اینها انسان می بیند که هم تعداد عناوین 
کتاب بســیار زیاد شده اســت. یعنی فرض کنید در سال 
۱۴۰۱ تعداد کتابی که چاپ شــده از مجموع چندین سال 
قبل از انقلاب بیشــتر است این خیلی چیز مهمی است. با 
اینکه این همه مشکلات از نظر اقتصادی و امثال آن وجود 

دارد، اما عناوین کتاب بالا رفته است.
البته شمارگان چاپ کتاب خیلی بالا نیست نسبتا و در 
برخی موارد پایین است. لیکن تعداد چاپ بالا است. برخی 

از کتاب ها ۱۰، ۱۵، ۳۰ بار چاپ شده است.
همین حالا کتابی را به من گفتنــد که حدود ۲۰۰ بار 
چاپ شده اســت. اگر چنانچه هر دفعه هزار شمارگان هم 
باشــد مبلغ قابل توجه و خوبی است. بنابراین این خرسند 
کننده است. مساله کتاب مساله مهمی است فرهنگ سازی 
کشــور همواره احتیاج به کتاب دارد با اینکه امروز امکانات 
فراوان دیگری مانند فضای مجازی و امثال آن به وجود آمده، 
اما کتاب همچنان در جایگاه خیلی والا و مهم خود قرار دارد.

همه فعالیت های هنری ، رسانه ای و فرهنگی مانند تئاتر، 
سینما حتی نقاشــی و کارهای سمعی و بصری احتیاج به 
کتاب دارد. کســی می تواند کار رسانه ای و هنری خوب را 
تولید کند که با کتاب سر و کار داشته باشد. لذا با اینکه من 
به همه مردم به خصوص به جوانان توصیه می کنم که کتاب 
بخوانند و همیشه این توصیه را کرده ام اما امروز می خواهم 
تاکید کنم که کسانی که در کار برنامه سازی برای مطبوعات، 
تلویزیون و رادیو هستند و کسانی که در کار هنری هستند 
مانند هنرهای نمایشــی، ســمعی و بصری هستند، اینها 
به خصوص احتیاج دارند کتاب زیاد بخوانند. بحمدالله امروز 

ما در همه موضوعات کتاب های تالیف داخل داریم.
مساله دیگر مساله ترجمه است؛ در گذشته دور در دوره 
جوانــی ما، کتاب ها غالباً ترجمه ای بود یعنی عمدتاً ترجمه 
کتاب های فرنگی بود که در اینجا چاپ می شد. حالا انسان 
احساس می کند که کتاب های نگارش یافته و تالیف شده در 
داخل سهم بزرگی از کتاب های کشور را تشکیل می دهد که 
باید ترجمه شوند. من با ترجمه آثار خارجی هیچ مخالفتی 
ندارم. البته باید خوب باشند و جهت گیری شان درست باشد 
و گمراه کننده نباشــد اما متقابلا ترجمه کتاب های داخلی 

بــه زبان خارجی را هم حتما بایــد تاکید  کنم. مترجم هم 
حتی المقدور زبان مادری اش آن زبانی باشد که می خواهیم 
به آن زبان ترجمه کنیم. به عنوان مثال اگر بخواهیم کتاب 
فارســی را به عربی ترجمه کنیم یک عرب واقعی که زبان 
عربی زبان مادری اش است ترجمه کند. انگلیسی و زبان های 

دیگر هم همین طور. 
درباره مســاله کتاب کودک و نوجوان هم تاکید دارم و 
خوشبختانه دیدم که در چندین غرفه در این مساله کار شده 
اســت و باز هم تاکید می کنم برای کودکان و نوجوانان هر 
چقدر می توانند کتاب تهیه کنند و ما را از کتاب های بیگانه 
بی نیاز کنند که بتوانیم کتاب های با فرهنگ و جهت گیری ها 

و اهداف خودمان در اختیار نوجوانانمان بگذاریم.
مساله نشر هم جزو مســائل مهم است. من با برخی از 
دوســتان که اینجا صحبت می کردم درباره نشــر خبرهای 
خوبی دادند. من باز هم تاکید می کنم نشر یک بخش مهم 
از کتابخوانی کشور را بر عهده دارد. نشر باید روان، خوب و 

همه جایی باشد و آسان انجام شود.
بحمدالله امروز نمایشگاه خوبی بود. چند ساعتی که اینجا 
صرف کردم قلباً خرسند شدم، انسان چیزهای مژده بخشی را 
در اینجا مشاهده می کند. همت های خوب و نیروهای خوب، 
جوانان خوب و انگیزه های خوب بحمدالله در نمایشگاه دیده 

می شود.
با توجه به بازدید ســه ساعته ای که از نمایشگاه 
داشتید علاقه شما به کتاب و کتابخوانی از کجا شکل 
گرفته است و شما در کنار مطالعات تخصصی که انجام 
می دهید، به چه کتاب های علاقه مند هستید و آن را 

به جوانان توصیه می کنید؟
مــن همه جور کتابی را می خوانــدم. اینکه علاقه من از 
کجا شروع شده اینها تاریخ است و خیلی اهمیت ندارد. من 
کتاب زیاد می خوانم. کتاب فنی، تخصصی می خوانم، کتاب 

علمی و رمان می خوانم.
به خصوص کتاب خاطرات مربوط به دفاع مقدس و دفاع 
از حرم که چاپ می شود خیلی باارزش است. این یک گونه 
جدید از کتاب سازی و تولید کتاب است که بحمدالله خوب 
راه افتاده اســت. نویسنده های خانم ها در این زمینه خیلی 
فعال هستند و نوشــته های بسیار خوبی دارند و از آنها هم 

کتاب زیاد می خوانم.

رهبر انقلاب در پایان بازدید از نمایشگاه کتاب تهران:

امیدواریم قیمت بالای کتاب ها بشکند

گروه سیاسی- فهیمه جهازیان: ابراهیم 
رئیســی که در تبلیغــات انتخابات ریاســت 
جمهوری، وعده ســاخت ۴ میلیون مسکن را 
داده بود و ســال گذشــته هم با وجود نظرات 
متفاوت معاون اول رئیس جمهور و وزیر جدید 
راه و شهرسازی، بر این وعده خود تاکید کرده 
بود، گویا در سال جدید مسیر تازه ای در پیش 
گرفته است و اگرچه در جلسات مختلفی درباره 
مسکن سخن گفته اما درباره ساخت ۴ میلیون 
مسکن، سکوت کرده است. آخرین نمونه، دیروز 
یکشــنبه بود که در هفتمین جلســه شورای 
عالی مسکن شــرکت کرد که در آن گزارشی 
از اقدامات انجام شــده در خصوص ساماندهی 
بازار اجاره بها، ساماندهی و نظارت بر مشاورین 
املاک، آخرین وضعیت اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالی و همچنین عملکرد بانک ها در 

ارائه تسهیلات ساخت مسکن ارائه شد.
رئیــس جمهــور در ایــن جلســه ضمن 
گلایه مندی از کندی اجرای طرح ســاماندهی 
بنگاه های مشــاورین املاک بر ضرورت تسریع 
در اجرای ایــن طرح و برخورد بــا بنگاه های 
متخلف یا فاقد مجوز و همچنین اصلاح قانون 
ارائه مجوز به بنگاه های مشاورین املاک تأکید 
کرد. رئیســی در ادامه همچنیــن بر پیگیری 
اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی براساس 
آیین نامه ابلاغ شــده به دســتگاه های اجرایی 
بویژه در اســتان ها و از سوی استانداران تأکید 
کرد و گفت: برای تســریع در اجرای این قانون 
تبادل اطلاعات بین دستگاه های مختلف مؤثر 
خواهد بود و از ســوی دیگــر در روند اجرا هر 
بخشــی از این قانون دارای نقض یا اشکال بود 

بلافاصلــه باید به قانونگذار اطلاع داده شــود. 
رئیــس جمهور همچنین با انتقــاد از تبعیض 
در تســهیلات دهی برخی بانک ها تأکید کرد: 
سازمان ها و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال 
تبعیض میان مردم ، امکانات خود را در جهت 

نفع عمومی بکار بگیرند.
جالب اینجاست که او درست یک ماه قبل 
هم از بانکها انتقــاد کرده بود و گویا تصور می 
کنــد دولت، وظیفه ای در قبال ســاماندهی و 
رفع مشکلات ذکرشــده ندارد! رئیسی روز ۲۴ 
فروردین در جلســه شــورای عالی مسکن که 
اتفاقا رئیس کل بانک مرکزی و مدیران بانکها 
هم حضور داشــتند گفته بود: اگــر بانکی به 
تعهداتش در نهضت ملی مســکن عمل نکرده 
باید پاســخگو باشــد. اما به نظر می رسد پس 
از یک ماه هنوز مشکلات مربوط به تسهیلات 
دهی بانکها به قوت خود باقیست که رئیسی باز 
هم از بانکها انتقــاد می کند و در این یک ماه 

اخیر اتفاقی رخ نداده است.
جالب اینجاســت که ابراهیم رئیسی، نه در 
جلسه شورای  عالی مسکن در روز ۲۴ فروردین، 
نه در جلسه دیروز این شورا، سخنی از ساخت 
۴ میلیون مسکن به میان نیاورده است تا شاید 

این وعده به فراموشی سپرده شود!
آخرین بار که رئیســی درباره طرح ساخت 
۴ میلیون مسکن سخن گفت، روز ۱۴ اسفند 
پارســال بود کــه در آئین واگــذاری ۲۰ هزار 
مســکن به خانواده های تحت پوشش کمیته 
امداد گفت: وعده ســاخت سالی یک میلیون 
مسکن وعده شخصی نیست بلکه نیاز کشور و 
تکلیف قانونی است. جالب اینجاست که محمد 

حســینی معاون پارلمانی رئیسی سال گذشته 
گفته بود: »وعده رئیس جمهور برای ســاخت 
۴ میلیون واحد مســکونی در طول چهار سال 
اســت و این بدان معنا نیســت که در یک ماه 
یا یک ســال اول حتما باید مثلا یک میلیون 
مســکن احداث شده باشد.« درحالیکه رئیسی 
مشخصا از ساخت شسالی یک میلیون مسکن 
ســخن گفته بود و اواخر سال گذشته هم آن 
را تکرار کرد. رئیســی در ســال ۱۴۰۰ هم در 
تبلیغات انتخاباتــی در تلویزیــون گفته بود: 
»سالی یک میلیون مسکن می سازیم؛ جوانان 
ازدواج کنند، مسکن با ما«. اما مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور این وعده را زیر سوال برد و سال 
گذشته گفت: »ما می گویم مسکن باید ساخته 
شود؛ اما مگر قرار است دولت بسازد؟ مسکن را 
مردم می سازند.« او توضیح نداد که اگر مسکن 
را باید مردم بســازند پس چرا ابراهیم رئیسی 
در تبلیغات انتخاباتی خود این موضوع را جزو 

وعده هایش برشمرد؟!
جالب اینجاست که مهرداد بذرپاش هم که 
پس از مرحوم رستم قاسمی به عنوان وزیر راه و 
شهرسازی انتخاب شد، چندان اعتقادی به این 
شــعار ندارد.  او آذرماه سال گذشته گفته بود: 
»عقب ماندگی های زیادی در سالهای قبل بوده 
که سریع باید جبران کنیم و سالانه ساخت یک 
میلیون مسکن نیاز است که در قانون مجلس 
نیز آمده است.« او فقط درباره این نیاز صحبت 
کــرد اما نگفت که دولت ایــن نیاز را رفع می 
کند و به جای آن گفت»برای ساخت ۴ میلیون 
مســکن نزدیک به دوبرابر بودجه سالانه یعنی 
۲۸۰۰ هــزار میلیارد تومان منابع لازم داریم.« 

تا نشان دهد که امکانی برای ساخت این تعداد 
مسکن با منابع موجود، وجود ندارد.

بذرپاش در جلســه رای اعتماد مجلس به 
او به عنوان وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی 
گفت: ۴ میلیون مسکن ضرب در ۱۰۰ مترمربع 
می شــود ۴۰۰ میلیون مترمربع و اگر میانگین 
متری 7 میلیون تومان محاســبه شود عددی 
معــادل دو هزار و ۸۰۰ همت می شــود و این 
در حالی اســت که بودجه ســال جاری حدود 
یک هــزار و ۵۰۰ همت اســت. بنابراین باید 
پاسخ دهیم مشکل کجاســت و وزارت راه چه 
کاری بــرای تأمین مالی دو هزار و ۸۰۰ همت 
بایــد انجام دهد. حتماً نماینــدگان در جریان 
تصویب قانون جهش تولید مسکن مفروضات 
را بررسی کردند. در همان جلسه رای اعتماد، 
مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس 
گفت: برنامه ای از ســوی وزیر پیشنهادی راه و 

شهرسازی در حوزه ساخت یک میلیون مسکن 
در سال ندیدم و نشنیدم که قابل پایش باشد.

به نظر می رسد اگر مجموعه اظهارنظرهای 
مقامات دولتی در یک سال گذشته را در کنار 
ســکوت معنادار ابراهیم رئیســی درباره وعده 
انتخاباتی ساخت سالانه ۴ میلیون مسکن قرار 
دهیم به این نتیجه می رســیم که دولتمردان 
بویژه شــخص رئیس جمهور، قصــد دارند با 
ســکوت از کنار این وعده بگذرند تا شــاید به 
فراموشی سپرده شود. چراکه سه ماه دیگر، عمر 
دولت رئیسی به نیمه می رسد و اگر نگوییم باید 
تا آن زمان ۲ میلیون مســکن تکمیل می شد، 
لااقل باید کار ساخت ۴ میلیون مسکن به نیمه 
می رســید. اما شواهد حاکی از هیچ موفقیتی 
در ساخت این تعداد مســکن وعده داده شده 
نیست تا سرنوشــت این وعده انتخاباتی هم از 

پیش معلوم باشد.

رئیــس هیات تحقیق و تفحص از شســتا  بــا انتقاد از 
همکاری نکردن مسئولان فعلی با این هیات گفت: متاسفانه 
علی رغم مکاتبات متعدد ارسالی از طرف این هیات و عدم 
وصول پاســخ های قانع کننده پیرامــون تخلفات مذکور، 
مدیران ارشــد حاضر در شرکت شســتا تمایلی به ارسال 
اطلاعات دقیق و کامل پیرامون موضوعات مورد درخواستی 
این هیات را نداشــته و به نوعی موجب طولانی شدن زمان 
بررسی ها شده اند. به گزارش ایسنا، علی خضریان با اشاره به 
عملکرد هیأت تحقیق و تفحص از شســتا گفت: با توجه به 
اینکه هیأت تحقیق و تفحص از شستا طی ماه های گذشته 
در این شــرکت مستقر شــده و اقدام به اخذ گزارش های 
مربوطه از عملکرد شرکت های تابعه شستا کرده، انتظار می 
رفت تا مســئولان فعلی این مجموعه در شناســایی دقیق 

تخلفات و مفاسد همکاری بهتری داشته باشند.
وی توضیح داد: متاســفانه علی رغــم مکاتبات متعدد 
ارســالی از طرف این هیات و عدم وصول پاســخ های قانع 
کننــده پیرامون تخلفات مذکور، مدیران ارشــد حاضر در 
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( تمایلی به 
ارســال اطلاعات دقیق و کامل پیرامــون موضوعات مورد 
درخواستی این هیات را نداشته و به نوعی موجب طولانی 
شدن زمان بررسی ها شــده اند؛ موضوع مکررا به مجموعه 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شــخص وزیر منعکس 
شده منتها علیرغم دستورات موکد ایشان، عملًا تغییری در 

رویه پاسخگویی آن شرکت ملاحظه نمی شود.
رئیس هیأت تحقیق و تفحص از شستا افزود: متاسفانه 
در ادبیات مدیران شستا ملاحظه می شود، به دلیل برخی 
فشــارهای بیرونی از مجموعه و برخی عناصر به جا مانده 
از دولت قبل، ایشــان تمایلی برای شفاف سازی اتفاقات به 
وقوع پیوســته در دولت قبل را نداشته که در صورت عدم 
اصلاح رویه مذکور، هیــأت تحقیق و تفحص ضمن اینکه 
ناچار اســت کســانی را که همکاری لازم جهت شناسایی 
تخلفات را نداشــته به مراجع قضایــی ارجاع دهد، از دیگر 
ابزارهای نظارتی مجلس شورای اسلامی نیز برای پاسخگو 
نمودن مدیران شســتا اقدام خواهد شــد. وی با اشاره به 
ضعــف نظارت و برخورد با تخلفات در بدنه مدیریت وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی افــزود: بعضا برخی از مدیران 
متخلــف با تغییر مکان در زیرمجموعــه وزارت تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی به ســمت های مدیریتــی جدید منصوب 
شده و علی رغم مکاتبات متعدد با مقام عالی وزارت مذکور 
طی شــش ماه گذشــته، کمترین اتفاقی در برخورد، عزل 
یا پاســخگو نمودن افراد مذکور صورت نمی پذیرد که این 
موضوع بــا گفتمان دولت انقلابی و فســاد ســتیز دولت 

سیزدهم در تضاد می باشد.
خضریان افزود: یکی از موضوعات قابل تأمل در شســتا 
این اســت که علی رغم وجود مســتندات کافی در شستا، 
گزارش دســتگاه های نظارتی از قبیل ســازمان بازرســی، 
دستور مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی به جهت تشکیل 
پرونده و پیگیری قضایــی پیرامون برخی تخلفات، پس از 
گذشت یک ســال از موضوعات فوق کوچکترین اقدامی از 
طرف مدیران اجرایی شستا صورت نپذیرفته که این موضوع 
در مکاتبــات این هیأت مکررا مورد پیگیری قرار گرفته که 
تا به امروز به دلایل نامعلوم و احتمالا ســنگ اندازی اندک 
بازماندگان دولت قبل در مجموعه شســتا، منجر به اقدام 

قضایی از طرف شستا نشده است.
نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس 
در مجلــس یازدهــم گفــت: در بررســی های این هیئت 
مشــخص است، علی رغم وجود قانون ممنوعیت استفاده از 
بازنشستگان، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی که زیر 
مجموعه تأمین اجتماعی بوده و با اخذ استعلام ساده امکان 
بررسی سوابق مدیران را در اختیار داشته، با انتصاب برخی 
افراد بازنشسته با ۳۵ سال ســابقه کار و مستمری بگیر از 
سازمان تامین اجتماعی، نامبردگان را به سمت مدیرعاملی 
برخی از شرکت ها منصوب نموده که این موضوع جای بسی 
تأمل اســت و علیرغم انعکاس موضوع به وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تا این تاریخ دســتوری مبنی بر عزل مدیران 
بازنشسته منصوب شده و برخورد با مدیران عامل منصوب 

کننده ایشان در شستا نکرده اند.
خضریان در پایان با بیان اینکه هیأت تحقیق و تفحص 
از شستا علی رغم وجود این مسائل، به نتایج خوبی در جهت 
مبارزه با فســاد در شستا رسیده است افزود: ان شاءالله این 
هیأت تــا حصول نتیجه برخورد با مفســدین و متخلفین 
موضوعات را ضمن ارایه گزارش به دستگاه قضایی، از طریق 
دیگر ابزارهای نظارتی در اختیار مجلس نیز پیگیری خواهد 

کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که امروز تورم 
محصول رشد نقدینگی است و از ناترازی عملیاتی بودجه 
و بانک ها می آید، گفت:  باید اقتصاد مردمی در دستور باشد 
نــه این که امروز مزاحم کارآفرینان هســتیم و چوب لای 
چرخ آنها می گذاریم؛ قطعا می توانیم با تصمیمات شجاعانه 

و عالمانه در برنامه هفتم به یک ثبات اقتصادی برسیم.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در سومین همایش 
بین المللی صندوق توسعه ملی، حکمرانی نوین در صندوق 
توســعه ملی، اظهار کرد: بسیار خوشــحالم که در آستانه 
ارســال لایحه برنامه هفتم از طرف دولت در این نشست 
بســیار مهم و تاثیرگذار حضــور دارم برنامه هفتم برنامه 
پایه ای برای حرکت های بعدی باشــد. وی ادامه داد: ما به 
عنوان یک دولت و نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران 
مبتنی بر اندیشــه های امام خمینی )ره( و فرمایشــات و 
رهنمودهای رهبری و تبیین شــرایط موجود برای انقلاب 
اســلامی و ایران عزیز باید هر تصمیم و سیاســت اجرایی 
که اتخاذ می کنیم براســاس شــرایط محیطی و شناخت 

و تحلیل از آن باشــد، این که در چه شرایطی قرار داریم و 
براساس آن برای پنج سال آینده برنامه  ریزی کنیم. رئیس 
مجلس شورای اسلامی توضیح داد: امروز همه اندیشمندان 
و متخصصان و همه دولت هــای ملی و قدرت های جهانی 
و کشــورهای دنیا بر این موضوع اتفاق نظر دارند که ما در 
آستانه تغییر نظم جهانی قرار داریم پس باید بدانید که ما 
در کجای تغییر نظم جهانی قرار می گیریم. بدون شک باید 

در منطقه نسبت به گذشته برتر باشیم.
قالیباف با بیان این که براســاس فرمایشــات رهبری ما 
در حوزه مســائل داخلی به یک تحول نیــاز داریم، اضافه 
کرد: رهبری در ســال ۱۳۹۹ قبل از کرونا موضوع تحول 
راهبــردی را در حرم حضرت امام )ره( ترســیم کردند و 
فرمودند امام، امام تحول بود و باید آن مسیر را برویم پس 

باید بدانیم در حوزه راهبردی نقش برتری را برای خودمان 
در نظم جهانی ترسیم کنیم و این که بدانیم نیازمند تحول 
در نظــام حکمرانی در داخل در حوزه مســائل فرهنگی، 
سیاســت داخلی و خارجی، اقتصادی، اجتماعی و امنیتی 
هســتیم. ما در این حوزه ها به حکمرانــی نو نیاز داریم تا 
مبتنی بــر تحول بر گام دوم حرکت کنیــم. وی با تاکید 
بر لزوم رفــع و تقویت نقاط قوت اضافــه کرد: حرکت ما 
مبتنی بر مکتب حضرت امــام خمینی )ره( یعنی مبتنی 
بر عقلانیت، معنویت و عدالت اســت و باید در این مسیر 
حرکت کنیم ما در دو بســتر ایمان و اعتقاد به سنت الهی 
و مردمی ســازی حرکت می کنیم یعنی حکمرانی باید در 
بستر سنت های الهی و مردمی سازی باشد. البته بدون شک 
در این مســیر چالش های جدی هم داریم چون به هرحال 

یک دیوان سالاری بسیار کهنه و مستحکم و سرکش وجود 
دارد. قالیباف اضافه کرد: بارها گفته ام که در کشور ما سه 
قوه نیست و قوه چهارم یعنی دیوان سالاری بر سه قوه دیگر 

حکمرانی می کند.
وی تعارض منافع را از چالش های جدی خواند و اضافه 
کــرد: در پنج ماه اول مجلــس یازدهم در یک برنامه زنده 
اقدامــات و اولویت ها را بیان کردم که یک پازل آن مانده و 
آن هم طرح مدیریت تضاد منافع است که به قانون تبدیل 
می کنیم، این مسیر ســخت و زمانبری است که به جهاد 
تصمیمی برای مســئولان نیــاز دارد. تصمیمی که مبتنی 
بر عقلانیت، خرد، شــجاعت، محبت، همگرایی و باورهای 
مشــترک باشــد و در این راه از تهمت ها احساس نگرانی 
نکنیم؛ امروز که در آســتانه آمدن برنامه هفتم به مجلس 
شورای اسلامی هستیم نیازمند فهم مشترک از این برنامه  
هستیم همه باید درک واقعی داشته و نه این که هر کسی 
به تعبیر خودش برداشــت کند باید همه تبیین و تعریف 

مشترک داشته باشیم.

در دومین جلسه شورای عالی مسکن در سال جاری هم خبری از پیگیری وعده بزرگ دولت نبود!

سکوت رئیسی درباره وعده ساخت 4 میلیون مسکن

رئیس هیات تحقیق و تفحص از شستا:

مدیران شستا با هیات تفحص مجلس همکاری نمی کنند

قالیباف:

 امروز مزاحم کارآفرینان هستیم!

چرا انتخابات ترکیه مسئله ای همگانی شد؟
محمدحسن لبیکی

همزمان با برگزاری انتخابات ترکیه، از کلاس درس تا تیتر اول روزنامه ها 
و مشــروح اخبار سیاسی مسئله تحلیل و گفت وگو درباره انتخابات ۱۴ می 
در ســرزمین گرگ ها بیشتر از هر خبر دیگری جلب توجه  می کند؛ و حضور 
یک میلیــون و 7۰۰ هزار نفری طرفداران اردوغــان و برنامه های تبلیغاتی 
کمپیــن تبلیغات اوباما برای قلیچ دار اوغلو ذهن های کنجکاو را بر آن کرده 
اســت که آیا سیاست ۲۰ ســاله اردوغان تداوم  می یابد، یا مطابق پیروزی 
در نظرســنجی ها، و پیش بینی حمایت رای اولی ها و وعده ساختن بزرگراه 
ترکیه به چین، بزرگراه سیاســی اردوغان به اپوزیسیون رفته و در سرزمین 
سرنوشت ســاز این روزهای شرق و غرب قلیچدار اوغلوی متمایل به غرب با 

میز ائتلافش به پیروزی و قدرت  می رسند. 
ســوال اساسی این است که چرا این انتخابات )از مجله اشپیگل آلمان تا 
رسانه ها در ایران و از نشست های تحلیلی سیاستمداران تا استادان دانشگاه 
و سیاســت پژوهان( مسئله ای همگانی شد؟ پاســخ را در ۶ عنصر کوتاه و 

متمایز  می شود سنجید که از رویدادهای میدانی به آنها  می شود رسید:
۱- تاثیر رسانه ها:

از تجمع هــای میلیونی و بازتاب آنها در رســانه ها و ســفر حمایتی علی 
اف و پوشــش نمادین و تبلیغات گســترده برای اردوغان تا ائتلاف شــش 
نفره و بازتاب جهانی آن و ســخنان اصلاحی قلیچدار اوغلو و بازتاب آنها و 
برنامه های تبلیغاتی، نشــان از نقش رســانه در این همگانی شدن توجهات 

سیاسیون به انتخابات ترکیه دارد.
۲- شیطنت یا برنامه غرب برای همگانی سازی انتخابات ترکیه:

همگانی شدن این سناریوی جذاب  می تواند غربی را که خود را پرچمدار 
دموکراسی  می داند به یک پیروزی ایدئولوژیک در عرصه جهانی برساند.

۳- اقتدارگرایی انتخاباتی اردوغان:
کــه با لفاظی های دینی و اســلام گرایی ترکی و بهره برداری از طرح های 
نظامــی و اقتصادی در این روزها برای از بین بردن اثر روانی سیاســت های 
اقتصادی شکست خورده و تبدیل شدن به رئیس جمهور محبوب ترکیه در 

برابر مسائل متضاد قلیچدار اوغلو کاملا محسوس است.
۴- سیاســت های موثر و منطقه ای ترکیه ناشی از کنش و روابط 

مناقشه برانگیز ترکیه با ۱۲ کشور:
همین عنصر علی اف را به ترکیه و حمایت از اردوغان و ســفیر آمریکا را 
به دیدار قلیچدار اوغلو کشاند و ارمنی ها را به پیروزی قلیچدار اوغلو امیدوار 
و دلخوش کرد. این عنصر سبب شده ترکیه در تحولات هر کدام از این ۱۲ 

منطقه )سوریه، عراق، قبرس و...( نقشی اساسی داشته باشد.
۵- رویارویی عمیق و آشکار غرب و شرق در ترکیه:

پیروزی اردوغان  می تواند با ائتلاف چین، ایران و روســیه وزنه ای مناسب 
برای مذاکره یا مقابله درخصوص بهبود شــرایط اقتصادی و داخلی با غرب 
باشــد و پیروزی قلیچدار اوغلو که رسما حامی اجرای خواسته های اتحادیه 
اروپا در ترکیه است، میز ائتلاف را به اهداف سیاسی نزدیک و سیاست های 

اجرایی غرب را در مقابله با شرق عملیاتی  می کند.
۶- ساخت یا بافت شگفت انگیز ائتلاف ها و جامعه دوقطبی شده 

ترکیه امروز:
که تمام اقشــار و طبقات مختلف مردم ترکیــه را به دو قطب در مقابل 
هم تبدیل کرده است که همین  می تواند انگیزه ای برای حضور پرشور افراد 
در انتخابات و حتی انگیزه هایی برای تحلیل و بررســی سیاســت پژوهان و 

سیاستمداران سایر کشورها باشد. 
بنابراین همگانی شدن انتخابات بیشتر نگاه های سیاسی را به خود جلب 
کرده است و تکاپوی پژوهشــگران و سیاستمداران کشورهای مختلف دنیا 
را با خود همراه کرده است. حال چند روزی باید به تماشا نشست و منتظر 
بهره بــرداری یکی از این دو رقیب از کارت طلایــی انتخابات برای پیروزی 

باقی ماند.

ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش
 در صلاله عمان پهلو گرفت

ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش متشکل از ناوشکن تمام ایرانی دنا و ناوبندر 
مکران پس از طی ۶۳ هزار کیلومتر مسیر دریایی در بندر صلاله عمان پهلوگیری 

کرد.
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش که به نام ناوگروه ۳۶۰ نیز شناخته می شود، 
از ۲۹ شهریور ســال ۱۴۰۱ به ماموریت دریانوردی دور کره زمین اعزام شده و 
هم اکنون در ۲۳۶  امین روز ســفر دریایی خود در بندر صلاله عمان پهلوگیری 

کرده است. 
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایــی ارتش پس از اعزام به ماموریت دور کره زمین از 
مبدأ بندرعباس، در نخستین ایستگاه در بندر بمبئی هند توقف کرد و سپس با 

عبور از خلیج بنگال و تنگه مالاگا در جاکارتا پایتخت اندونزی پهلو گرفت.
پس از این توقف ناوگروه با ادامه مســیر به سمت دریای جاوه و عبور از تنگه 
مکاسار و دریای سلبس، برای نخستین بار در تاریخ دریانوردی نظامی ایران پا به 
عرصه وسیع و پهناور اقیانوس آرام گذاشت و با عبور از بیشترین عرض اقیانوس 
آرام و گذر از کنار جزایر میکرونزی و پولینزی به ســمت تنگه ماژلان در جنوب 
قاره آمریکا حرکت کرد و با عبور از این تنگه وارد اقیانوس اطلس جنوبی شــد 
و ســپس با حرکت به سمت شــمال و عبور از سواحل شیلی، آرژانتین، اروگوئه 
و برزیل، نهایتا در بنــدر ریودوژانیروی برزیل پهلوگیری کرد که این پهلوگیری 

مصادف با یکصدوبیستمین سالگرد برقراری روابط ایران و برزیل بود.
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش پس از توقف چند روزه در ریودوژانیرو، با عبور 
از عرض اقیانوس اطلس در شهر کیپ تاون آفریقای جنوبی پهلوگیری کرد و در 
این شــهر نیز چند روزی توقف کرد و پس از آن طی یک دریانوردی حدودا ۴۰ 

روزه، هم اکنون در بندر صلاله عمان پهلوگیری کرده است.
صلاله آخرین ایســتگاه ناوگروه ۸۶ نداجا پیش از رســیدن به ایران است و 
دریادلان ایرانی پس از جدا شــدن از اســکله صلاله به سمت کشورمان حرکت 
خواهند کرد تا نهایتا با طی حدود ۲ هزار کیلومتر مسیر باقی مانده در بندرعباس 

پهلوگیری کنند. 
مجموع مســیر طی شــده توســط ناوگروه ۸۶ نداجا تاکنون حدود ۶۳ هزار 

کیلومتر بوده و این ناوگروه تاکنون ۴ بار از خط استوا عبور کرده است.

 میرسلیم:

شفافیت آرا یک تله است!
 میرســلیم، نماینده تهران در مجلس نوشــت: شــفافیت در رفتار و درآمد 
نمایندگان لازم است ولی شفافیت آرا یک تله است تا تحت تاثیر گروه های فشار 

و با تهدید و تطمیع، استقلال رای نمایندگان را از بین ببرند.

پهپادهای ایرانی 
از کارآمدترین پهپادهای دنیا هستند

امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد، فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشاره 
به اذعان دشمنان به توانمندی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران در حوزه 
پهپادی عنوان کرد: پهپادهای ساخته شده به دست نیروهای مسلح کشورمان از 

ویژگی های خاصی برخوردار هستند. 
فرمانــده نیروی پدافند هوایی ارتش اضافه کرد: پهپادهای نیروهای مســلح 
جمهوری اســلامی ایران از بهتریــن و کارآمدترین پهپادها در دنیا محســوب 

می شوند و می توانند در حوزه های مختلف به اجرای مأموریت بپردازند. 
وی با بیان اینکه همه ســامانه های پدافند هوایی در سراسر کشور در سطح 
بســیار خوبی ارتقا یافته اند، اظهار داشــت: تجهیزات نیروهای مسلح جمهوری 
اســلامی ایران در ردیف بهترین تجهیزات دفاعی به روز دنیا محسوب می شود. 
امیر صباحی فرد افزود: دشمنان به خوبی می دانند که نیروی پدافند هوایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران دارای سامانه های قدرتمندی است و ما آماده مقابله با 
هرگونه تهدیدی هســتیم. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش همچنین درباره 
الحاق تجهیزات و ســامانه های جدید بــه نیروی پدافند هوایــی ارتش گفت: 

سامانه های این نیرو لحظه به لحظه در حال تغییر و بهینه سازی هستند. 
وی ادامه داد: نیروی پدافند هوایی دائماً در حال پیشرفت بوده و ما در مقاطع 
مختلف زمانی، شــاهد اضافه شدن سامانه هایی هستیم که در داخل کشور و به 

دست جوانان و نخبگان ایرانی ساخته می شود. 

سرمقاله

اخبار کوتاه


